
ACTA DE LA SESSIÓ DE CARÀCTER ORDINARI DEL PLE DE DATA 26 DE MAIG DE 2022.

A les 19:00 hores a l’edifici municipal del carrer Folch i Torres, número 102-105, prèviament habilitat a 
tal efecte, es reuneix el Ple Municipal per efectuar una sessió de caràcter ordinari de primera 
convocatòria. 

PRESIDEIX

Ignasi Simón Ortoll

ASSISTENTS

Maria del Mar Pedrerol i Villarroya
Fran Sánchez Castilla
Lourdes Maria Estéfano Orozco
Albert Iglesias Boza
David Morales Campos
Maria Lourdes Martín Montero
Felicita Romero Olivares
Marc Palet Rodríguez
Iban Martínez Asensio
Manuela Nieves Garrido Marín 
Juana Maria Morata López
Susana Mesas Sánchez
Antonio Polo Lama
Josep Oriol Vera Brau 
Manel Busquets Mateu

EXCUSA L’ASSISTÈNCIA

Josep Nogués i Miras

ACTUA COM A SECRETÀRIA

Gemma Navarro Medialdea, secretària accidental. 

També hi assisteix Antoni Hierro Medina, interventor municipal

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ

1.- PRP2022/480   DONAR COMPTE DELS DECRETS D'ALCALDIA   
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Es donà compte dels Decrets d’Alcaldia emesos del dia 17 de març al 12 de maig de 2022, que van 
del número 288 al 477.

2.- PRP2022/484   FESTES LOCALS 2023   

Es donà lectura al següent dictamen de la Comissió Informativa de Temes Sectorials:

“Vist que l’article 37.2 de l’Estatut dels treballadors indica que de les catorze festes laborals, dues 
seran locals i, que per Decret de la Generalitat de Catalunya, s’estableix que les dues festes locals 
seran fixades per Ordre del Conseller de Treball, a proposta dels municipis respectius.

Tenint en compte, tal com estableix l’article 46 del RD 2001/83, de 28 de juliol, que l’acord de 
l’Ajuntament ha de ser adoptat pel Ple, i que la presentació de l’Acord s’ha de fer abans del dia 31 de 
juliol.

Vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa de Temes Sectorials, es proposa al Ple l’adopció 
dels següents acords:

1. Aprovar com a festes locals del municipi de Lliçà d’Amunt per a l’any 2023 els dies 7 de gener i 
8 de setembre.

2. Trametre aquest acord al Departament d’Empresa i Treball de la Generalitat de Catalunya.” 

Posada a votació la proposta va ser aprovada per unanimitat dels regidors assistents (16 de 17) 
que constitueixen majoria absoluta legal.

3.- PRP2022/487   ADHESIO A L'ASSOCIACIO INTERNACIONAL DE CIUTATS EDUCADORES   

Es donà lectura al següent dictamen de la Comissió Informativa de Temes Sectorials:

“Dins del marc del Pla Local d’Educació, EDUC360, un dels objectius principals es afavorir el 
coneixement i vinculació amb l’entorn per estimular el sentiment de pertinença a Lliçà d’Amunt i 
millorar la cohesió social i la convivència.

L'Associació Internacional de Ciutats Educadores (AICE) és una organització sense ànim de lucre 
integrada per governs locals d’arreu del món compromesos amb l'educació com a eina de 
transformació social, que promou l'intercanvi d'idees, reflexions i bones pràctiques.

Vist l’informe emès per la Tècnica d’Educació.
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Vist l’interès de l’Ajuntament de Lliçà d’Amunt en 
adherir-se a l’esmentada associació.

Vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa de Temes Sectorials, es proposa al Ple l’adopció 
dels següents acords:

Primer.- Assumir la Carta de Ciutats Educadores annexa a aquesta proposta, que expressa el 
compromís de les ciutats que la subscriuen amb tots els valors i principis que s’hi manifesten.

Segon.- Sol·licitar l’admissió a l’Associació Internacional de Ciutats Educadores.

Tercer.- Comunicar els presents acords a l’Associació Internacional de Ciutats Educadores.”

Acabada la lectura el regidor Fran Sánchez manifestà que Lliçà d’Amunt havia esdevingut en els darrers 
anys una ciutat compromesa amb l’evolució de la seva ciutadania. Aquesta evolució havia estat 
acompanyada per entitats, centres educatius, la pròpia administració municipal i els seus representants, 
en definitiva havia esdevingut un projecte col·lectiu de poble. L’educació havia esdevingut l’eix central 
de projecte del municipi, sent una matèria de consensos i fent-lo créixer en igualtat i sense segregació. 

Continuà dient que es portava al ple la integració a la associació internacional de ciutats educadores, 
donat que es volia continuar evolucionant i compartint l’experiència amb altres ens locals d’arreu del món 
que també havien esdevingut com a centralitzadors de elements educadors innovadors. Lliçà d’Amunt 
creixia però la seva gent trobava en ell una preocupació per la seva formació personal  i social, i feia 
temps que l’educació havia deixat de ser una cartera amb competències delegades. Entenia el poble 
com un municipi educador que no només ensenyava, si no que acompanyava, cuidava, reforçava i oferia 
oportunitats als seus ciutadans. Tenia molts exemples recents i no tant recents per explicar aquesta 
historia vinculada a l’educació. Lliçà d’Amunt va ser un poble innovador amb escoles bressols municipals 
i amb una forta aposta per la educació 0/3, feia 42 anys, projecte que havia evolucionat i que cap a un 
projecte educatiu 0/3 innovador que posava l’accent en l’acompanyament en el nen però que no oblidava 
l’acompanyament a la criança de les famílies.

Explicà que els projectes que facilitaven l’accés a l’educació i que igualaven les oportunitats també 
havien fet teixir noves complicitats amb les famílies i els estudiants, fet créixer i apropar la oferta 
educativa,  o activat plans de reorientació educativa, això havia conformat Lliçà d’Amunt com a poble 
educador. Però aquests exemples, o d’altres que es podrien fer servir per justificar la participació en 
aquesta associació de municipis d’arreu del món, no era el que més rellevància tenia, sinó que volia 
posar l’accent sempre en continuar construint un poble que cada vegada estigués més capacitat, amb 
majors recursos i amb millors sistemes educatius, per que volien educar a l’esport, als casals, a la 
biblioteca fins i tot a les places i carrers, i per això quedava molt per fer. Volien aprendre d’aquells que 
havien viscut altres experiències i poder aportar les de Lliçà d’Amunt. 

Finalitzà dient que aquest criteri era compartit entre la majoria de forces polítiques de Lliçà d’Amunt, tant 
les actuals com les que havien passat i això encara encoratjava més a continuar contribuint al 
desenvolupament educatiu del municipi.

El regidor Iban Martínez digué que era un projecte potent i interessant, i esperava algun pla de 
desenvolupament per veure com Lliçà d’Amunt es podia enfortir, a més de les corresponents partides 
pressupostàries per a que no quedés en una simple aprovació del Ple.  
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El regidor Fran Sánchez contestà que l’adhesió era perquè la Diputació de Barcelona havia posat com 
exemple Lliçà d’Amunt a altres municipis i en el fòrum de debat que s’havia fet molts municipis eren 
membres de l’Associació i havien comentat que seria interessat que Lliçà també en fos. Estar a 
l’Associació ajudaria a mantenir el Pla educatiu viu.

El regidor Antonio Polo manifestà que era un pla que li agradava molt perquè transmetia valors i objectius 
que considerava imprescindibles per Lliçà d’Amunt. 

El regidor Oriol Vera demanà que no quedés com un acord més perquè era una eina molt bona i ben 
redactada.

El regidor Manel Busquets manifestà que l’educació s’havia d’entendre més enllà de l’escola i afectava 
a tots els àmbits.

Posada a votació la proposta va ser aprovada per unanimitat dels regidors assistents (16 de 17) 
que constitueixen majoria absoluta legal.

4.- AFERS URGENTS

No se n’han presentat

5.- MOCIONS 

5.1.- PRP2022/531   MOCIO PER CANVIAR EL NOM DEL CARRER VICTOR CATALA PER 
CATERINA ALBERT   

El regidor Iban Martínez donà lectura a la següent moció presentada pel grup municipal d’ERC:

“El passat 25 de maig del 2021 vam presentar una moció on es demanava, entre altres coses la 
declaració de Lliçà d’Amunt municipi feminista. Aquella moció, aprovada per unanimitat, començava 
l’exposició amb el següent paràgraf:

“La Carta Europea per a la Igualtat de Dones i Homes en la Vida Local es defineix textualment 
com “una carta perquè els governs locals i regionals es comprometin a utilitzar les seves facultats 
i les dels seus associats a favor d’una igualtat més gran” (Consell de Municipis i Regions d'Europa 
i el seu Comitè d'Electes Locals i Regionals, 2005).”

A aquest paràgraf el seguien una llista de lleis i motius per la declaració en qüestió.

Des del món municipal no podem mirar cap a una altra banda, és més important que mai que fem 
palès el nostre compromís amb el feminisme, i que destinem energies i recursos per incorporar la 
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perspectiva feminista en totes les nostres accions 
per tal de derrocar les desigualtats patriarcals en tots els àmbits i des de les 
seves arrels.

Hi ha molts motius que evidencien la situació de discriminació que pateixen les dones i un d’ells és 
el desequilibri de gènere en el repartiment de noms de carrer.

Per exemple, al nostre municipi, on després de gairebé 45 anys de l’anomenada democràcia, tenim 
moltíssims homes que donen nom als nostres carrers. I en canvi, de totes les avingudes, places, 
carrers, passatges i carrerons, que tenim a Lliçà només una amb nom de dona. Una.

I és que no són tant sols els carrers, són els espais municipals. Tenim espais municipals batejats 
amb noms d’homes, però cap amb nom de dona. Cap.

I no és que dubtem dels mèrits de tots aquets homes, sinó que costa d’entendre, que només una 
dona, una, no s’hagi guanyat el mèrit de que li retem homenatge posant el seu nom a un dels nostres 
carrers o equipament públics.

Aquesta situació diu molt poc del nostre municipi. És un àmbit en el que no podem donar la culpa a 
ningú, més que a nosaltres mateixos.

Essent conscients del deure de les administracions i dels/les representants polítiques, en la seva 
funció d’agent impulsor de la consciència en matèria de drets i contra les discriminacions masclistes 
el Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya de Lliçà d’Amunt proposa al Ple d’aquest 
Ajuntament l’aprovació dels següents

ACORDS:

PRIMER.- Refermar la condemna de l’Ajuntament a totes les formes de discriminació  que pateixen 
les dones i posar tots els mitjans al seu abast per erradicar-la.

SEGON.- Iniciar tots els tràmits pertinents per canviar el nom del carrer Víctor Català per   Caterina 
Albert i contribuir a restituir, en mesura del possible, la discriminació viscuda per l’autora.

TERCER.- Que pels propers canvis o assignació de nous noms, l’Ajuntament tingui en compte com 
a mínim, si volen participar, a les associacions veïnals afectades, a les entitats de dones del municipi 
i al grup l’Abans com a coneixedors de la història del municipi.

QUART.- Comunicar aquest acord a les entitats de dones del municipi, al grup l’Abans, a l’Institut 
Català de les Dones i al Consell Nacional de Dones de Catalunya.”

Acabada la lectura el regidor Iban Martínez explicà que el canvi de nom s’hauria de fer directament per 
fer-lo més visible, això no agradaria a tothom però sinó passaria com sempre, no es faria res. Serviria 
per enviar un missatge a totes les dones que avui en dia se sentien discriminades, era un petit gest per 
començar a fer un canvi més visible.

El regidor Albert Iglesias manifestà que des del grup municipal del PSC sempre s’havia defensat que la 
política havien de ser fets i havia demostrat que la política de simbologia no els hi agradava per molt 
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bones intencions que es tinguessin. La política 
feminista que havia portat a terme l’equip de govern havia esta per exemple la 
creació de la primera regidoria d’igualtat amb personal tècnic qualificat, el protocol d’assetjament en 
espais d’oci, la creació del Punt dona, que donava suport tècnic a les associacions, informació jurídica i 
psicològica, tallers, xerrades que es feien periòdicament, moltes d’elles 

consensuades amb les entitats feministes del municipi, així com avançà que properament des de la 
Biblioteca es faria tallers de lectura des d’una visió feminista. Al mes de març, com es deia a la Moció, 
s’havia posat una placa, no una enganxina, en la que s’explicava la història de Victor Català. Continuà 
dient que a nivell administratiu fer el canvi de nom del carrer suposava diferents aspectes, el primer que 
aquest carrer es compartia amb Lliçà de Vall, i posats en contacte amb l’Ajuntament no tenia cap 
iniciativa per canviar el nom, i en segon lloc el canvi suposava pels veïns un periple administratiu molt 
carregós i en alguns casos una despesa: actualitzar DNI, actualitzar dades DGT, dades de l’OGT, targeta 
Seguretat Social, subministrament de serveis, dades bancàries, registre de la propietat... El grup 
socialista havia fet un porta a porta als 33 habitatges que hi ha via en aquest carrer per saber la seva 
opinió, i dels 17 que havien trobat, tots havien estat en contra. 

A més a més, explicà que, en relació al punt tercer sobre demanar al grup l’Abans la seva participació 
en els noms dels carrers, això ja s’havia fet i aquest grup havia presentat un llistat de noms dels que de 
15 noms només 1 era nom de dona. També s’havia demanat un llistat a les entitat feministes.

Per tot això el grup municipal del PSC votaria en contra de la moció.

El regidor Iban Martínez contestà que no li sorprenia el sentit del vot, però sí que hagués fet enquesta a 
als veïns, feia uns mesos s’havia presentat una moció per la baixa laboral per regles doloroses i no 
s’havia preguntat a les treballadores, s’havia votat en contra i ja està, proposta que ara el govern 
espanyol havia aprovat. Digué que cost econòmic pel canvi no hi havia, potser el que sí hi havia era 
feina. 

El regidor Antonio Polo manifestà que es tractava de restituir, tenia la seva problemàtica però per aquesta 
regla de tres els pobles estarien plens de carrers amb noms feixistes, quan es volia es podia, portaria 
feina però davant aquests fets es podia mirar cap a l’altre costat o es restitueix una injustícia. 

El regidor Oriol Vera digué que era un tema pendent de molts Ajuntament, en aquest cas la placa que 
s’havia posat ho explicava, i els veïns no ho demanaven i els hi seria un mal de cap. 

El regidor Iban Martínez contestà que totes les iniciatives que prenia l’Ajuntament es feien sense 
consultar als veïns.

El regidor Manel Busquets manifestà que no es tractava de valorar si el PSC feia actuacions o no a favor 
del feminisme, sinó de restituir una injustícia conseqüència de de guanya els Jocs Florals de 1898 amb 
el pseudònim de Victor Català atès que pels sectors conservadors de l’època era una escàndol que ho 
fes una dona. Se li feia difícil entendre que un dels motius per no tirar endavant la moció fos que portava 
feina  a la gent, estar al govern era prendre decisions valentes.

El senyor Alcalde digué que s’havia fet la consulta als veïns tal i com deia la moció, contestant el regidor 
Iban Martínez que aquest punt era a futur, feia temps s’havien batejat nous carrers i no s’havia preguntat 
res. El senyor Alcalde explicà que en aquells casos no hi havia gent afectada. 
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Posada a votació la moció va ser rebutjada amb el 
vot en contra dels regidors del grup municipal del PSC (9 de 9), que 
constitueixen majoria absoluta legal, i el vot favorable dels regidors del grup municipal d’ERC (4 de 5), 
del grup municipal d’EN COMÚ PODEM (1 de 1) i del grup municipal de JUNTS PER LLIÇÀ (1 de 1); 
s’abstingué de votar el regidor del grup municipal de CIUTADANS (1 de 1).

5.2.- PRP2022/532   MOCIO EN DEFENSA DELS JUTJATS DE PAU   

El regidor Manel Busquets donà lectura a la següent moció presentada pel grup municipal de JUNTS 
PER LLIÇÀ:

“Els jutjats de pau van ser creats per Reial decret l’any 1855. A Catalunya la figura del jutjat de pau 
és una institució arrelada des de fa anys, reconeguda per l’estatut d’autonomia i que neix com un 
servei de millora de les relacions veïnals. Actualment, 898 dels 947 municipis catalans compten amb 
un jutjat de pau.

Els jutjats de pau són òrgans unipersonals presents als municipis on no existeix Jutjat de Primera 
Instància i Instrucció. Estan liderats per un jutge/jutgessa de pau que és una persona sense carrera 
judicial i nomenada pel Tribunal Superior de Justícia de Catalunya per un període de quatre anys.

Els jutges/jutgesses de pau són escollits/des pel plenari dels ajuntaments a partir dels candidats/es 
que s'ofereixen o designat/da directament si no hi ha cap candidatura. La persona és escollida per la 
seva trajectòria personal, pel seu tarannà i coneix la dinàmica del municipi. Aquest fet evidencia 
l’arrelament de la persona designada a la comunitat i la capacitat de mediació local que se li atribueix. 
Al mateix temps, les tasques que desenvolupa comporten l’alleugeriment de la càrrega als tribunals 
de justícia, oferint judicatura de proximitat i estalviant molts recursos als mateixos tribunals.

En l’actual projecte de llei orgànica d’eficiència organitzativa del servei públic de Justícia, per la qual 
es modifica la Llei Orgànica 6/1985, d’1 de juliol, del Poder Judicial, per a la implantació dels Tribunals 
d’Instància i les Oficines de Justícia en els municipis, que s’està tramitant en el Congrés dels Diputats, 
es preveu l’eliminació dels Jutjats de Pau. Així doncs, tots els municipis catalans que compten amb 
jutjat de pau veurien eliminada aquesta institució i es perdria el servei de jutge/jutgessa de pau.

L’eliminació dels jutjats de pau suposaria un encariment de la justícia i l’allunyaria de l’actual proximitat 
amb la ciutadania, a més a més d’incrementar el ja de per si col·lapse actual dels jutjats.

Aquesta iniciativa legislativa, preveu substituir la figura dels jutges/jutgesses de pau per unes oficines 
municipals de justícia, que no tindrien la mateixa proximitat perquè les actuacions es durien a terme 
en seus judicials que molts municipis no disposen.

Per tot això, hi ha un ampli consens en blindar la figura dels Jutjats de Pau a Catalunya, i rebutjar 
l’eliminació d’aquesta instància judicial, que entre les seves tasques més destacades exerceix la 
mediació en els conflictes veïnals.

Considerant tot l’anterior, es proposa al Ple de la Corporació Municipal l’adopció dels següents:

ACORDS
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PRIMER.- Rebutjar l’eliminació dels Jutjats de Pau 
i defensar la seva permanència en els municipis per la important tasca activa 
de mediació que exerceixen.

SEGON.- Reivindicar la rellevant funció de justícia de proximitat que exerceixen en l’àmbit municipal, 
que evita la demora dels conflictes veïnals i agilitza i alleugera la mateixa administració de justícia.

TERCER.- Reforçar la informació a través dels mitjans de comunicació de l’ajuntament de la tasca 
que realitzen els Jutjats de Pau i identificar el Jutge/Jutgessa de Pau del municipi.

QUART.- Instar als diferents grups parlamentaris del Congrés dels Diputats i el Senat a rebutjar 
l’eliminació dels jutjats de pau d’aquest projecte de llei.

CINQUÈ.- Donar trasllat dels presents acords als grups polítics del Parlament de Catalunya, del 
Congrés dels Diputats i del Senat, al Consell Comarcal i a la Diputació Provincial, així com fer-ne 
trasllat al jutjat de pau del municipi.”

Acabada la lectura el regidor Manel Busquets digué que el Jutge de Pau era una figura creada 1855 com 
a primer graó de l’administració de justícia, que estava reconeguda a l’Estatut de Catalunya i era 
nomenada per 4 anys pel Tribunal Superior de Justícia de Catalunya, l’actual nou projecte de Llei del 
Ministeri de Justícia 6/1985 vol suprimir-la. Des de la Generalitat de Catalunya, la Consellera de justícia 
havia proposat una esmena per blindar aquest col·lectiu. Les funcions dels jutges pau en aquells 
municipis on no hi havia Jutjat de primera instància i Institució eren la de mediació i resolució pacifica de 
conflictes en temes civils i penals. Des del seu grup no volien que els municipis de Catalunya quedessin 
orfes d’un servei públic de proximitat i que amb la nova llei; recaigués part d’aquesta tasca en un 
funcionari municipal, amb la creació d’una Oficina municipal de justícia, ja que molts ajuntaments petits 
haurien d’augmentar recursos per assumir aquesta tasca.

El senyor Alcalde manifestà que estava a favor de la Moció atès que la tasca dels Jutges de Pau era 
magnífica, traient molta feina als jutjats, amb uns resultats estadístics de resolució de conflictes del 99%. 

El regidor Iban Martínez digué que el Jutge de Pau era un figura amb arrelament al territori, i que treure’ls 
implicaria allunyar a la ciutadania de la justícia. Els problemes de mediació acabarien als jutjats o amb 
baralles veïnals, treure’ls seria una altre acte de recentralització que no se sabia que perseguia. Els 
jutjats de pau no generaven costos i en canvi aportaven molts beneficis.

El regidor Antonio Polo digué que havia mirat la modificació, i no es volia deixar de prestar el servei, sinó 
que el que es pretenia era fer-lo més proper amb la creació de les Oficines de Justícia a cada municipi 
que tindran les mateixes competències que els Jutges de Pau. El que no entenia era perquè s’havia de 
canviar una cosa que ja funcionava. 

En aquest punt la regidora Felicita Romero Olivares s’absenta de la sala.

El regidor Oriol Vera manifestà que la nova llei canviaria aspectes que serien positius però en el tema 
del Jutge de Pau no ho veia correcte. 
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Posada a votació la Moció va ser aprovada per 
unanimitat dels regidors presents en la votació  (15 de 17) que constitueixen 
majoria absoluta legal.

6.- PRECS I PREGUTNES 

No se n’han presentat

I no havent-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió, essent  les 19:50 hores, tot el que jo com a 
secretària certifico.

Per descarregar una còpia d’aquest document  consulti la següent pàgina web

Codi Segur de Validació 6285f28705e048948b6f8f6c26f152fb001

Url de validació https://seuelectronica.llicamunt.cat/Validador

Metadades Classificador:Acta  -     Origen: Origen administració    Estat d'elaboració: Original

S
ig

n
at

u
ra

 1
 d

e 
2

G
em

m
a 

N
av

ar
ro

 M
ed

ia
ld

ea
30

/0
9/

20
22

S
ec

re
tà

ri
a

S
ig

n
at

u
ra

 2
 d

e 
2

Ig
n

as
i S

im
o

n
 O

rt
o

ll
30

/0
9/

20
22

A
lc

al
d

e

https://seuelectronica.llicamunt.cat/Validador

		2022-09-30T13:48:59+0200
	AJUNTAMENT DE LLIÇÀ D'AMUNT




